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PROPUNERE DE DECIZIE A PARLAMENTULUI EUROPEAN

privind propunerea de numire a lui Tony Murphy în funcția de membru al Curții de 
Conturi
(C9-0334/2023 – 2023/0808(NLE))

(Procedura de consultare)

Parlamentul European,

– având în vedere articolul 286 alineatul (2) din Tratatul privind funcționarea Uniunii 
Europene, în temeiul căruia a fost consultat de către Consiliu (C9-0334/2023),

– având în vedere articolul 129 din Regulamentul său de procedură,

– având în vedere raportul Comisiei pentru control bugetar (A9-0294/2023),

A. întrucât, prin scrisoarea din 8 septembrie 2023, Consiliul a consultat Parlamentul 
European cu privire la numirea lui Tony Murphy în funcția de membru al Curții de 
Conturi;

B. întrucât Comisia sa pentru control bugetar a evaluat calificările lui Tony Murphy, ținând 
seama în special de condițiile prevăzute la articolul 286 alineatul (1) din Tratatul privind 
funcționarea Uniunii Europene; întrucât, în cadrul acestei evaluări, comisia a primit din 
partea lui Tony Murphy un curriculum vitae, precum și răspunsurile sale la întrebările 
scrise care i-au fost adresate;

C. întrucât comisia a organizat apoi, la 12 octombrie 2023, o audiere a lui Tony Murphy, în 
cursul căreia acesta a făcut o declarație introductivă și apoi a răspuns la întrebările 
adresate de membrii comisiei,

1. emite un aviz favorabil privind propunerea Consiliului de numire a lui Tony Murphy în 
funcția de membru al Curții de Conturi;

2. încredințează Președintei sarcina de a transmite prezenta decizie Consiliului și, spre 
informare, Curții de Conturi, precum și celorlalte instituții ale Uniunii Europene și 
instituțiilor de control din statele membre.
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ANEXA 1: CURRICULUM VITAE AL LUI TONY MURPHY

Calificări profesionale:

1997–2006 Membru al Institutului Auditorilor Interni (IIA) și auditor intern autorizat în 
urma examinărilor din noiembrie 2005.

1989 Membru al Asociației contabililor autorizați 1979-19841979 

1979–1984 Membru asociat al Asociației contabililor autorizați

Experiență profesională:

2022 – prezent Președintele Curții de Conturi Europene, Luxemburg, Luxemburg

2018 – 2022 Membru irlandez al Curții de Conturi Europene, Luxemburg, Luxemburg

2017–2018 Directorul Camerei IV (Reglementarea piețelor și economia competitivă) din 
cadrul Curții de Conturi Europene, Luxemburg, Luxemburg

2013–2017 Șef de cabinet al unui membru al Curții de Conturi Europene, Luxemburg, 
Luxemburg

2007–2012 Șeful Unității de audit intern din cadrul Comisiei Europene - Direcția Generală 
Afaceri Economice și Financiare - Unitatea de audit intern, Luxemburg, 
Luxemburg

2003–2007 Auditor la Comisia Europeană - Direcția Generală Afaceri Economice și Financiare 
- Unitatea de audit intern, Luxemburg, Luxemburg

1999–2003 Expert național detașat la Comisia Europeană - Direcția Generală Afaceri 
Economice și Financiare - Unitatea de audit intern, Luxemburg, Luxemburg

1994–1999 Auditor principal la Biroul Controlorului și Auditorului General, Dublin, Irlanda 

1979-1994 Auditor la Biroul Controlorului și Auditorului General, Dublin, Irlanda

Experiență internațională:

2008 Președintele Comisiei de audit a Fondului European de Investiții (FEI), 
Luxemburg, Luxemburg

2007 Membru al Comisiei de audit a Fondului European de Investiții (FEI), 
Luxemburg, Luxemburg

1998–1999 Președintele Comisiei de audit a Consiliului Europei, Strasbourg, Franța, 

1997 Membru al Comisiei de audit a Consiliului Europei, Strasbourg, Franța
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ANEXA 2: RĂSPUNSURILE DATE DE TONY MURPHY LA CHESTIONAR

Îndeplinirea atribuțiilor: învățăminte desprinse și angajamente viitoare

1. Care sunt principalele dumneavoastră realizări în calitate de membru al CCE? 
Care au fost cele mai mari insuccese ale dumneavoastră?

În ultimii șase ani am deținut diverse funcții în calitate de membru al CCE și aș sublinia 
următoarele realizări:

Timp de trei ani consecutivi, între 2018 și 2020, am fost membrul responsabil cu realizarea 
auditului în vederea declarației de asigurare privind cheltuielile pentru coeziune. Rezultatul 
acestui proces a fost capitolul pentru rubrica CFM referitoare la coeziune din raportul nostru 
anual. Acest capitol prezintă constatările Curții și oferă o imagine de ansamblu cuprinzătoare 
asupra activităților principale și a cheltuielilor din acest domeniu de politică. Este vorba 
despre unul dintre cele mai mari domenii de cheltuieli din bugetul UE. Constatările și 
recomandările noastre au contribuit la consolidarea cadrului de control în anii următori. 

În 2018, am supravegheat, de asemenea, introducerea „abordării bazate pe atestare” pentru 
auditul realizat de Curte în vederea declarației de asigurare în acest domeniu de politică. Am 
testat o abordare modificată pentru a include testele controalelor și testele de fond în legătură 
cu tranzacțiile auditate de alții. Această abordare ne-a permis să obținem o imagine mai clară 
cu privire la eficacitatea sistemelor de gestiune și control la nivelul statelor membre.

În 2020, am fost ales decan al Camerei V, „Finanțarea și administrarea Uniunii”, și membru 
responsabil cu raportul anual, care este principalul produs al CCE. În acest rol, am 
supravegheat elaborarea a trei rapoarte anuale. 

Rapoartele anuale au fost prezentate cu succes în circumstanțele dificile ale pandemiei de 
COVID-19, fiind totodată publicate cu respectarea termenelor legislative. Deși această 
realizare a fost rezultatul eforturilor de colaborare în cadrul CCE, rolul meu ca membru a 
implicat coordonarea orizontală și menținerea legăturii cu diferite servicii din întreaga 
instituție pentru a asigura elaborarea în timp util a unui produs relevant, coerent și consecvent. 

În 2022, în calitate de membru responsabil cu raportul anual, m-am ocupat de introducerea și 
dezvoltarea capitolului privind Mecanismul de redresare și reziliență (MRR). Având în vedere 
caracterul unic al cheltuielilor din MRR în comparație cu CFM obișnuit, aceasta a fost prima 
dată când a fost elaborat un aviz separat în raportul nostru anual. Personal, am jucat un rol 
esențial în conturarea metodologiei și a abordării generale, în limitele acestui nou model de 
punere în aplicare.

În plus, în ultimii șase ani, am fost responsabil cu numeroase publicații ale CCE, inclusiv o 
analiză, un aviz și mai multe audituri de conformitate și de performanță (rapoarte speciale). 
Printre rapoartele speciale s-au numărat:

 Raportul special nr. 20/2020: Combaterea sărăciei în rândul copiilor: Este 
necesară o mai bună direcționare a sprijinului oferit de Comisie 

 Raportul special nr. 26/2021: Regularitatea cheltuielilor în cadrul politicii de 
coeziune a UE: nivelul de eroare estimat pe care îl prezintă anual Comisia este un 
nivel minim care nu este definitiv
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 Raportul special nr. 07/2023: Proiectarea sistemului de control al Comisiei pentru 
MRR: Noul model de acordare a finanțării continuă să prezinte un deficit în 
materie de asigurare și de răspundere de gestiune la nivelul UE, în pofida 
activităților ample planificate.

În cele din urmă, consider că alegerea mea în funcția de președinte al CCE de către colegii 
mei este o realizare semnificativă. Am preluat acest rol în octombrie 2022, cu scopul general 
de a consolida valorile fundamentale ale instituției noastre, inclusiv independența, 
integritatea, obiectivitatea, transparența și profesionalismul. În plus, sunt devotat încurajării 
unui mediu de lucru mai incluziv și care să ofere satisfacții pentru personalul nostru. Consider 
că am realizat deja câteva dintre aceste obiective în conformitate cu strategia noastră pentru 
perioada 2021-2025.

Insuccese:
În ceea ce privește insuccesele, numărul realizărilor pe care le-am obținut în ultimii aproape 
șase ani în calitate de membru al CCE îl depășește cu mult pe cel al obstacolelor. Cu toate 
acestea, aș da dovadă de ipocrizie dacă aș afirma că toată activitatea CCE mi se pare pe deplin 
satisfăcătoare. 

Îmi pare rău să spun că nu există o conștientizare atât de răspândită pe cât cred că ar trebui să 
fie cu privire la importanța activității noastre. În plus, recomandările noastre, care sunt 
formulate în contextul îmbunătățirii gestionării bugetului UE, protejând astfel interesele 
financiare ale cetățenilor, nu sunt întotdeauna puse pe deplin în aplicare. Sunt hotărât să 
îmbunătățesc în continuare această situație.

În cele din urmă, deși CCE a făcut progrese în ceea ce privește digitalizarea activității sale de 
audit, suntem limitați de rata de digitalizare a entităților auditate. Ca atare, adesea calitatea și 
exhaustivitatea datelor furnizate de entitățile auditate nu sunt în formatul necesar, care ar 
facilita digitalizarea activității noastre. O mai mare digitalizare este unul dintre elementele 
strategiei noastre pentru perioada 2021-2025, în scopul eficientizării activității. 

2. Care sunt principalele învățăminte desprinse în domeniul dumneavoastră de 
competență / rezultate obținute în îndeplinirea atribuțiilor și a sarcinilor 
dumneavoastră de audit? 

Am avut ocazia să dobândesc o experiență valoroasă și să obțin mai multe rezultate 
semnificative în ultimii aproape șase ani. 

În timpul mandatului meu de membru responsabil cu raportul anual, colaborarea eficace între 
echipele de audit, instituții și părțile interesate a fost esențială pentru prezentarea raportului 
nostru anual în circumstanțele fără precedent generate de pandemie. 

În calitate de decan și acum de președinte, sunt conștient de faptul că trebuie să ofer 
întotdeauna o platformă pentru ca toți să își exprime ideile și îngrijorările, pentru a facilita 
discuții structurate și echilibrate. Acest lucru favorizează un mediu în care consensul poate 
apărea natural, ducând la decizii bazate mai mult pe informații și acceptate pe scară largă.

În plus, în ceea ce privește activitatea legată de rapoartele speciale și de alte produse ale CCE 
de care am fost responsabil, consider că recomandările cu impact sunt aspecte esențiale care 
duc la îmbunătățiri concrete ale programelor și politicilor UE. În ceea ce privește sarcinile 
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mele de audit, am încercat întotdeauna să structurez recomandări clare, specifice și care pot fi 
puse în practică, legate de constatările noastre. Acesta este un aspect pe care îl promovez în 
cadrul CCE în calitate de președinte. 

Am supravegheat elaborarea și publicarea a trei rapoarte anuale ale CCE. Constatările și 
recomandările din aceste rapoarte au contribuit la îmbunătățirea gestionării financiare a UE și 
la promovarea asumării răspunderii și a transparenței. În plus, am fost responsabil cu 
introducerea și dezvoltarea capitolului privind MRR. MRR este un model de cheltuieli unic și 
inovator al UE. Dezvoltarea unei metodologii solide și a unei abordări a auditului a fost 
esențială ca bază pentru auditurile ulterioare din acest domeniu de politică. În plus, 
observațiile noastre în acest domeniu oferă orientări valoroase factorilor de decizie și 
legiuitorilor din UE.

3. Ce valoare adăugată ați putea aduce CCE în al doilea mandat și/sau mai ales în 
domeniul de care ați fi responsabil? Ați dori să vă schimbați domeniul de 
responsabilitate? Ce anume vă motivează?

Ca președinte al CCE, consider că rolul meu este multidimensional, în sensul că am obligații 
interne semnificative în ceea ce privește îmbunătățirea funcționării CCE și a produselor sale. 
De asemenea, pe de altă parte, mi-am luat angajamentul să reprezint și să promovez 
cunoașterea instituției în exterior.

Din perspectivă internă, aș dori să continui sarcinile pe care le-am început deja. Multe dintre 
aceste sarcini se referă la strategia noastră pentru perioada 2021-2025, în care există o serie de 
măsuri de punere în aplicare legate de diferitele sale scopuri și obiective. Aceste măsuri 
cuprind inițiative vizând îmbunătățirea eficienței, consolidarea comunicărilor interne și 
externe și participarea la o evaluare inter pares. Sunt hotărât să valorific progresele 
înregistrate până în prezent de CCE și să explorez direcția pe care o vom urma.

În raport cu părțile interesate externe, fie că este vorba de Parlamentul European, de alte 
instituții, de autoritățile statelor membre sau de cetățenii lor, urmăresc întotdeauna 
consolidarea legăturilor și îmbunătățirea relațiilor. Fac acest lucru încercând să mă implic în 
permanență și să comunic cu toți actorii. Președintele joacă un rol amplu în aceste relații. 

Sunt convins de importanța rolului pe care CCE ar trebui să îl joace în calitatea sa de auditor 
extern independent al UE. În acest sens, sunt foarte motivat să promovez rezultatele de înaltă 
calitate ale CCE, pentru ca acestea să fie recunoscute pe scară mai largă.

4. Cum vă asigurați că realizați obiectivele planificate ale unei sarcini de audit? Ați 
fost vreodată în situația în care nu ați putut să vă îndepliniți sarcina de audit și din 
ce motive? Cum procedați în astfel de situații controversate? 

O colaborare permanentă și regulată între membru și echipa de audit, pentru a avea permanent 
o imagine de ansamblu asupra procesului de audit, este esențială pentru succesul unei sarcini 
de audit. Acord întotdeauna prioritate transparenței și comunicării și, având o vastă experiență 
în gestionarea auditurilor, aplic în general o abordare structurată care include o planificare 
atentă și o monitorizare continuă. Prin acest proces, am reușit să evit situațiile controversate în 
care o neînțelegere gravă între membru și echipă sau în raport cu entitatea auditată ar fi pus în 
pericol rezultatul auditului.
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Cu toate acestea, pot apărea circumstanțe sau situații dificile sau în care sarcinile de audit sunt 
întârziate. Menținerea unor linii deschise de comunicare și a unei mentalități centrate pe 
soluționarea problemelor sunt esențiale pentru a răspunde cu eficacitate acestor provocări, 
respectând întotdeauna principiile integrității și asumării răspunderii în activitatea noastră de 
audit.

5. Dacă ați fi reconfirmat în funcție pentru un al doilea mandat și, în mod ipotetic, ați 
fi ales decan al unei camere a CCE, cum ați orienta activitățile pentru a-i defini 
prioritățile? Ați putea să ne dați două sau trei exemple de domenii de activitate 
care necesită o atenție deosebită în viitor?

Ca parte a ciclului de programare al CCE, deciziile finale cu privire la rezultatele programului 
de lucru sunt luate de colegiu în ansamblu, pe baza priorităților stabilite în strategia CCE și a 
resurselor disponibile. În prealabil, la nivel de cameră, care dispune de personal cu cunoștințe 
de specialitate în domeniile de politică specifice, membrii contribuie în mod colectiv la acest 
proces decizional legat de activitatea noastră, prin discuții în cunoștință de cauză. Conducerea 
unor astfel de discuții a fost responsabilitatea mea în cadrul mai multor cicluri de programare 
când am fost decanul Camerei V. În calitate de președinte, împreună cu serviciile pe care le 
conduc, am un rol de coordonare în procesul general de stabilire a programului final de lucru. 

În perspectivă, principalele aspecte care consider că ar putea constitui o parte importantă a 
activității CCE vor fi auditurile legate de fondurile destinate Ucrainei, cheltuielile în 
domeniile apărării și securității și aspecte precum migrația, schimbările climatice și 
autonomia strategică. Și pentru MRR va fi în continuare nevoie de un nivel semnificativ de 
control din partea CCE. 

6. Dacă ar trebui să gestionați selectarea sarcinilor de audit pentru pregătirea 
programului de lucru anual al CCE, pe ce bază ați alege din lista de priorități 
primită din partea Parlamentului și/sau a Comisiei CONT? 
Ce ați face dacă o prioritate politică nu corespunde cu evaluarea riscurilor 
activităților Uniunii efectuată de CCE? 

Fiind auditori externi, ne pregătim programul de audit în mod independent, dar nu izolat. 
Procesul de alegere a noilor teme de audit și includerea acestora în programul de lucru se 
bazează pe o cercetare aprofundată a domeniilor de audit, pe evaluarea riscurilor, care este 
completată de o analiză a sugestiilor făcute de părțile interesate. Pentru a include cele mai 
relevante subiecte de audit, ne adresăm anual părților interesate instituționale, cum ar fi 
Parlamentul European, Consiliul și parlamentele statelor membre. De fapt, comisiile 
parlamentare din Parlamentul European au transmis, prin intermediul Conferinței 
președinților de comisie, 131 de sugestii de audit pentru programul de lucru pentru 2023+. 
Aproape două treimi din aceste sugestii sunt preluate integral sau parțial în lucrările în curs 
sau viitoare sau au fost incluse în cele mai recente rapoarte. 

Întrucât resursele de audit sunt limitate, am conceput sistemul de programare astfel încât să ne 
asigurăm că CCE își dedică atenția celor mai importante aspecte, depunând eforturi pentru a 
elabora rapoarte de înaltă calitate și de impact. Se acordă prioritate subiectelor de cea mai 
mare importanță pe baza resurselor disponibile. 
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Având în vedere această abordare cuprinzătoare privind stabilirea programului de lucru, este 
foarte probabil ca prioritățile politice, sub rezerva încadrării în mandatul nostru de audit, să fie 
luate în considerare în procesul de stabilire a programului nostru anual de activitate.

Administrarea portofoliului, metodele de lucru și rezultatele preconizate

7. Elaborarea în timp util a unor rapoarte de bună calitate și temeinice este esențială: 

– Cum v-ați asigura că datele folosite pentru un audit sunt fiabile și 
constatările rămân valabile?

În conformitate cu standardele, obiectivul nostru este de a asigura calitatea 
probelor de audit, ceea ce include datele subiacente. Pentru a fi adecvate, probele 
de audit trebuie să fie relevante și fiabile pentru furnizarea unei baze pentru 
concluzii, care stau la baza opiniei de audit și a recomandărilor.

CCE dispune de un sistem de management al calității pentru a ne oferi o asigurare 
rezonabilă că ne desfășurăm activitatea în conformitate cu standardele 
profesionale și internaționale și cu cerințele aplicabile și că rapoartele sunt de 
înaltă calitate. 

Acest sistem include măsuri de management al calității înainte de finalizarea 
sarcinii, și anume supravegherea, revizuirea și evaluarea independentă a calității, 
precum și verificări pentru asigurarea calității după finalizarea sarcinii. Aceasta 
înseamnă că toate rapoartele noastre fac obiectul unui proces riguros de gestionare 
a calității, care include verificări ale fiabilității datelor. Atunci când avem 
probleme legate de date, prezentăm aceste preocupări în constatările noastre și 
formulăm recomandări pentru îmbunătățirea situației în viitor.

La un nivel mai general, în ceea ce privește rapoartele de audit prezentate în timp 
util, analizăm în permanență modalitățile prin care putem elabora rapoarte de 
audit mai scurte sau audituri mai precis direcționate. Astfel de rapoarte, prin 
natura lor, se pregătesc mai repede și, prin urmare, pot răspunde la nevoile părților 
interesate în timp util și într-o manieră relevantă.

– Cum ați îmbunătăți calitatea și relevanța recomandărilor?

Încercăm întotdeauna să formulăm în rapoartele CCE recomandări relevante, 
practice și eficiente din punctul de vedere al costurilor, pentru a ajuta entitățile 
auditate să remedieze deficiențele pe care le identificăm. De asemenea, este 
important ca recomandările să prezinte soluții fezabile, care să vizeze entitățile 
care au responsabilitatea și competența de a acționa în timp util. Respectarea 
acestor principii este asigurată prin procedurile noastre de management al calității.

După cum am menționat anterior, în ceea ce privește învățămintele desprinse, 
consider că recomandările de impact conduc la îmbunătățiri concrete ale 
programelor și politicilor UE. În ceea ce privește sarcinile mele de audit, m-am 
străduit întotdeauna să formulez recomandări pertinente care să fie legate de 
constatările noastre. Acesta este un aspect pe care îl promovez, de asemenea, în 
cadrul CCE în calitate de președinte. 
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8. Obiectivul reformei CCE este de a stabili o relație mai solidă în ceea ce privește 
asumarea răspunderii între echipa de audit și membrul raportor: 

– Având în vedere experiența dumneavoastră, considerați că rolul unui 
membru este de a se implica mai mult în activitatea de audit?

Membrul raportor își asumă responsabilitatea și este, în ultimă instanță, 
responsabil de calitatea și promptitudinea activității de audit. În urma reformei din 
2016, coordonatorii de audit răspund direct în fața membrului raportor pentru 
efectuarea auditurilor la timp și în conformitate cu standardele. Cu toate acestea, 
membrul raportor este cel care are rolul de a supraveghea verificarea faptelor și 
procedura contradictorie. Această structură le oferă membrilor un rol important și 
asigură implicarea directă a acestora în activitatea de audit. Contribuie, de 
asemenea, la o mai bună înțelegere a rezultatelor auditului de către membri. Acest 
cadru le permite astfel acestora să comunice mai bine rezultatele activității părților 
interesate externe. În calitate de președinte, îndemn în permanență membrii să se 
implice la toate nivelurile de activitate legată de sarcinile lor de audit.

– Ați schimba modul în care lucrați cu o echipă de audit? Dacă da, cum? 

Așa cum am răspuns și la întrebarea legată de îndeplinirea obiectivelor sarcinii de 
audit, consider că o colaborare permanentă și regulată între membru și echipa de 
audit, pentru a avea permanent o imagine de ansamblu asupra procesului de audit, 
este esențială atunci când se lucrează împreună. 

De asemenea, comunicarea clară și o mentalitate bazată pe soluționarea 
problemelor sunt esențiale pentru a răspunde cu eficacitate acestor provocări în 
cadrul unei echipe. Aceasta este abordarea de succes pe care o aplic în ceea ce 
privește colaborarea cu echipele de audit și ea ne permite să respectăm principiile 
integrității și responsabilității în activitatea de audit. 

9. Ce ați recomanda pentru a îmbunătăți și mai mult și a moderniza funcționarea, 
planificarea și activitatea CCE (ciclul de audit)? După primul mandat, ați putea să 
menționați un aspect pozitiv și unul negativ al activității CCE?

CCE s-a adaptat la condițiile de muncă în schimbare, promovând o transformare digitală a 
auditului și o modernizare a tehnologiilor și a practicilor în întreaga organizație, pentru a 
continua să furnizeze un serviciu eficace în calitate de auditor extern independent al UE. Cu 
toate acestea, consider că există un potențial și mai mare în ceea ce privește folosirea și mai 
mult a datelor și a instrumentelor și tehnicilor informatice în diferitele etape ale activității 
noastre, pentru a îmbunătăți funcționarea CCE. 

Pentru a înregistra în continuare progrese, trebuie să continuăm să dezvoltăm competențele și 
cunoștințele personalului pentru a realiza o schimbare în cultura și mentalitatea noastră de 
lucru. Este însă nevoie și ca entitățile auditate să pună la dispoziție date accesibile în formatul 
solicitat. Nivelul la care putem folosi aceste instrumente consolidate depinde în mare măsură 
de maturitatea sistemelor entităților auditate. Din nefericire, acest lucru nu intră în domeniul 
nostru de competență, însă vom urmări ca părțile interesate să se angajeze în acest sens, 
pentru a permite cea mai mare creștere posibilă a eficienței. 
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În ceea ce privește programarea activității CCE, depunem în permanență eforturi pentru a 
îmbunătăți procesul. Au loc cu regularitate actualizări și îmbunătățiri, cea mai recentă având 
loc în 2022, pentru ca sarcinile noastre să fie selectate într-un mod mai strategic. Am introdus 
un concept multianual, conform căruia sarcinile de audit sunt planificate pe o perioadă de 24 
de luni. În plus, procesul de programare actualizat necesită o mai mare flexibilitate în cursul 
punerii în aplicare a programului de lucru, permițându-ne să fim reactivi la noile probleme 
care apar, cum ar fi crizele și alte schimbări bruște ale circumstanțelor.

În ceea ce privește aspectele pozitive ale activității CCE, adaptabilitatea, flexibilitatea și 
devotamentul instituției în timpul pandemiei de COVID-19 reprezintă elemente de care sunt 
foarte mândru. Capacitatea de adaptare la o schimbare bruscă și semnificativă a condițiilor și 
metodelor de lucru, fiind în continuare în măsură să furnizăm probele de audit necesare pentru 
a ne putea finaliza lucrările, a fost o mare reușită.

Fiind o organizație bazată pe cunoaștere, CCE depinde de abilitățile, profesionalismul și 
experiența personalului său și de aceea este esențial să se recruteze personal calificat și 
profesionist. În ceea ce privește aspectele negative, un punct important de menționat este, prin 
urmare, dificultatea întâmpinată de CCE în a atrage persoane pentru a lucra (și a locui) în 
Luxemburg, printre altele, din cauza costului ridicat al vieții. Continuăm să participăm activ la 
grupul de lucru interinstituțional privind atractivitatea Luxemburgului. În acest context, 
rețeaua, prezidată de CCE, a organizat în 2023 un eveniment de formare pentru a reuni 
ambasadori ai personalului UE care lucrează în Luxemburg. În general, consider că situația 
actuală este îngrijorătoare și sprijin orice inițiative care ar putea contribui la atenuarea sa.

10. Conform tratatului, Curtea trebuie să asiste Parlamentul în exercitarea 
atribuțiilor sale de control al execuției bugetare pentru a întări atât supravegherea 
publică a cheltuielilor generale, cât și rentabilitatea acestora:

– Având în vedere experiența pe care ați dobândit-o în primul dumneavoastră 
mandat, cum s-ar putea îmbunătăți și mai mult cooperarea dintre Curtea de 
Conturi și Parlamentul European (Comisia pentru control bugetar) privind 
auditarea bugetului UE?

Interacțiunea continuă și comunicarea dintre membrii CCE și Comisia pentru 
control bugetar (CONT) sunt fundamentale, deoarece consider că această comisie 
este o parte interesată esențială pentru CCE. În cursul primului meu mandat, am 
asistat la o mai bună cooperare între CCE și Comisia CONT. Personal, m-am 
prezentat în fața comisiei de mai multe ori, fie ca să prezint un raport special, fie 
ca să particip la o dezbatere sau în contextul audierilor privind descărcarea de 
gestiune. Am participat și la o misiune de informare a Comisiei CONT. De 
asemenea, sunt un susținător ferm al reuniunii anuale dintre Comisia CONT și 
CCE. În plus, mai multe reuniuni dedicate unor subiecte specifice ar putea fi 
benefice. 

Pe lângă aceste interacțiuni oficiale, am contactat cu regularitate, în mod proactiv, 
deputații în Parlamentul European din diferite grupări pentru a promova 
activitatea noastră și a face schimb de opinii cu privire la aceasta. 

Sfârșitul actualei legislaturi va fi o ocazie pentru CCE de a analiza învățămintele 
desprinse din actualele interacțiuni cu Comisia CONT. Rezultatele acestui 
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exercițiu pot contribui la o mai bună colaborare cu noul Parlament după alegerile 
europene de anul viitor.

– De asemenea, cum ar putea fi întărite relațiile dintre CCE și instituțiile 
naționale de audit?

CCE este un membru activ al Organizației Internaționale a Instituțiilor Supreme 
de Audit (INTOSAI) și unul dintre cei 30 de membri fondatori ai Organizației 
Europene a Instituțiilor Supreme de Audit (EUROSAI), care este filiala regională 
europeană a INTOSAI. CCE deține în prezent președinția Comitetului pentru 
standarde profesionale al INTOSAI. Acest lucru ne oferă posibilitatea de a face 
schimb de experiență și de bune practici cu instituțiile supreme de audit din afara 
UE. În această calitate, CCE este acum și membră a Consiliului de conducere al 
INTOSAI. 

CCE cooperează și cu alte instituții supreme de audit și organizații internaționale 
de audit, atât la nivel bilateral, cât și la nivel multilateral, în cadrul Comitetului de 
contact al instituțiilor supreme de audit din UE, unde CCE îndeplinește sarcina de 
secretariat. În cadrul Comitetului de contact, CCE joacă un rol de coordonare 
semnificativ și a promovat înființarea de grupuri de lucru/grupuri-nucleu pe teme 
majore, cum ar fi pandemia de COVID-19, MRR sau energia. În plus, CCE 
sprijină instituțiile supreme de audit din țările candidate și potențial candidate la 
aderarea la UE. De exemplu, anul trecut, împreună cu OCDE, am sprijinit o 
reuniune pentru îmbunătățirea guvernanței și a gestionării. 

Mai mult, CCE sprijină și consolidarea capacităților instituției supreme de audit 
din Ucraina printr-un schimb de cunoștințe și prin intermediul experților naționali 
detașați ucraineni. 

Un alt nivel de cooperare este participarea la evaluări inter pares. Acestea oferă un 
nivel suplimentar de asigurare cu privire la funcționarea instituțiilor de audit. În 
prezent, finalizăm stabilirea domeniului de aplicare și a contextului viitoarei 
evaluări inter pares a CCE.

Pe tot parcursul anului, în calitate de președinte, am cooperat personal cu o serie 
de instituții supreme de audit în contextul vizitelor oficiale în statele membre. De 
asemenea, am reprezentat CCE la Congresul INTOSAI, la EUROSAI și la 
reuniunile Comitetului de contact. 

După cum se poate observa din această gamă de activități, CCE este în continuu 
hotărâtă să consolideze relațiile cu instituțiile naționale de audit.

11. Cum veți sprijini Parlamentul în procesul de scurtare a procedurii de descărcare 
de gestiune? Ce acțiuni puteți întreprinde dumneavoastră?

CCE și-a luat angajamentul să respecte termenele stabilite de legiuitor pentru descărcarea de 
gestiune. Ne străduim să prezentăm rapoartele anuale chiar mai devreme, atunci când este 
posibil, fără a compromite calitatea activității noastre de audit. Rapiditatea procesului depinde 
și de entitatea auditată și de primirea la timp a informațiilor justificative, cum ar fi situațiile 
financiare. Mai ales calendarul pentru raportul anual privind gestiunea și performanța ridică 
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multe dificultăți pentru noi. Înțelegem și că însăși Comisia depinde de informațiile 
comunicate de statele membre.

În ultimii ani, când am fost membru responsabil cu raportul anual, Comisia și CCE au 
convenit asupra unei adoptări mai timpurii a conturilor consolidate finale ale UE, cu 
obiectivul de a publica mai devreme raportul anual. Am convenit asupra unor termene pentru 
diferitele etape ale procesului de elaborare a raportului anual, ceea ce a permis CCE să 
publice raportul anual mai devreme decât termenul legal, și anume 15 noiembrie. Pentru 
2021, raportul a fost publicat la 13 octombrie 2022, iar data publicării raportului anual pe 
2022 este 5 octombrie 2023. CCE va continua acest exercițiu în anii următori și se va strădui 
să găsească modalități de a scurta procedura de descărcare de gestiune.

Independența și integritatea 

12. Ce garanții de independență puteți oferi Parlamentului European și cum ați 
proceda pentru a vă asigura că niciuna dintre activitățile dumneavoastră trecute, 
actuale sau viitoare nu suscită îndoieli privind îndeplinirea atribuțiilor în CCE? 

Codul de conduită pentru actualii și foștii membri ai CCE prezintă explicit obligațiile pe care 
trebuie să le respecte membrii când își exercită atribuțiile. Urmez cu conștiinciozitate codul, 
care impune și depunerea unei declarații anuale de interese. Nu am nicio afiliere politică și 
nici nu am deținut vreo funcție electivă sau vreun rol politic. În plus, pentru a mă asigura că 
nu există nicio îndoială cu privire la îndeplinirea atribuțiilor mele, mă abțin de la desfășurarea 
oricărei activități externe.

Doresc să accentuez că menținerea independenței și a obiectivității a fost o cerință 
consecventă de-a lungul întregii mele cariere profesionale, în diferitele funcții pe care le-am 
avut. Aceste principii derivă din responsabilitățile etice asociate calității mele de membru al 
organismelor profesionale de contabilitate și audit.

Dacă ar apărea o situație în care ar exista un conflict de interese real sau perceput, aș consulta 
imediat Comitetul de etică al CCE. 

13. Cum ați trata un caz de nereguli grave sau chiar de fraudă cu fonduri UE și/sau un 
caz de corupție în care sunt implicate persoane din statul membru din care 
proveniți? Ați fost în această situație în mandatul dumneavoastră actual?

Politica și abordarea CCE în ceea ce privește neregulile, frauda, corupția și alte activități 
ilegale se bazează pe cadrul legislativ al UE [articolul 287 alineatul (2) și articolul 325 din 
TFUE] și pe standardele internaționale ale instituțiilor supreme de audit și standardele 
internaționale în materie de audit.

CCE a încheiat acorduri de lucru cu OLAF și EPPO. Deși CCE nu are competența de a 
investiga cazuri de suspiciune de fraudă care aduc atingere intereselor financiare ale UE, 
atunci când identificăm cazuri de suspiciune de fraudă, le raportăm simultan către OLAF și 
EPPO, după caz. Dacă mi s-ar aduce la cunoștință un caz de fraudă, aș urma pe deplin 
procedurile prevăzute de CCE.

Deși nu s-a ivit o astfel de situație în primul meu mandat, consider că frauda este total 
inacceptabilă și nu o tolerez. În opinia mea, toate cazurile de nereguli și de fraudă ar trebui 
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tratate în mod egal, indiferent de statul membru. 

14. Existența unui conflict de interese poate genera un risc pentru reputația CCE. 
Cum ați gestiona un potențial conflict de interese? 

În conformitate cu codul de conduită pentru membrii CCE și cu cadrul etic pentru membri, 
dacă ar apărea o situație în care există un conflict de interese real sau perceput, aș consulta 
imediat Comitetul de etică al CCE. Aș notifica orice posibil conflict de interese Comitetului 
de etică și m-aș abține de la orice discuții și decizii privind cazul respectiv, în conformitate cu 
responsabilitățile care îmi revin.

15. Sunteți implicat în acțiuni în justiție? Dacă da, de ce natură? 

Nu, nu sunt.

16. Ce angajamente speciale sunteți pregătit să vă asumați pentru a asigura o 
transparență mai mare și o cooperare mai intensă și pentru a lua efectiv în 
considerare pozițiile Parlamentului și a da curs solicitărilor sale de audituri? 

În calitate de membru responsabil cu raportul anual, m-am ocupat de o sarcină internă a CCE, 
în cadrul căreia am evaluat calea de urmat în ceea ce privește raportul anual. Pe scurt, am 
examinat raportul anual și auditul privind declarația de asigurare. În cadrul acestui proces, am 
contactat personal deputații din Comisia CONT a PE și am discutat direct aspecte precum 
structura raportului anual, rata de eroare, evaluarea specifică și conformitatea. Am 
interacționat direct cu peste 13 deputați din Comisia CONT, fie prin e-mail, fie față în față, în 
legătură cu întrebările din sondajul nostru.

M-am străduit întotdeauna să cooperez și să acționez în mod transparent în raport cu Comisia 
CONT cât timp am fost membru al CCE și intenționez să îmi mențin acest angajament. Am 
interacționat în legătură cu diverse aspecte în ultimii ani, ceea ce cred și sper că a fost benefic 
pentru ambele părți. 

În ceea ce privește cererile de audit, nu pot decât să reiterez că comisiile parlamentare 
contribuie la programul de lucru prin propunerile formulate de Conferința președinților de 
comisie. Aproape două treimi din aceste sugestii sunt preluate integral sau parțial în lucrările 
în curs sau viitoare sau au fost incluse în cele mai recente rapoarte.

Alte întrebări

17. Vă veți retrage candidatura la reînnoirea mandatului dacă avizul Parlamentului 
privind numirea dumneavoastră în funcția de membru al CCE este nefavorabil?

Este dificil să mă imaginez membru și președinte al CCE fără sprijinul Parlamentului 
European. Prin urmare, în cazul unui aviz nefavorabil, sunt pregătit să îmi retrag candidatura. 

18. Numirea în funcția de membru al CCE cere atenție și devotament deplin față de 
instituție și asigurarea încrederii cetățenilor în Uniune:

– În opinia dumneavoastră, care este cel mai bun mod de a îndeplini aceste 
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îndatoriri profesionale?

Sunt pe deplin devotat responsabilităților mele în cadrul CCE și, după cum am 
menționat anterior, nu sunt implicat în nicio activitate externă. De la vârsta de 17 
ani, mi-am dedicat cariera profesională auditului în sectorul public.

Pun un accent deosebit pe dezvoltarea cunoașterii, pe promovarea unei echipe 
unite și a spiritului de colaborare între colegii membri și între toți membrii 
personalului CCE.

În calitatea mea de membru/președinte al CCE, promovez constant activitatea 
CCE prin diferite mijloace și pe diverse platforme. Am o prezență activă pe 
platformele de comunicare socială și pe durata mandatului meu de membru am 
acordat prioritate vizitelor personale la universități și școli și interacțiunii cu 
cetățenii și tinerii profesioniști. Aceste activități de comunicare nu vizează numai 
promovarea CCE, ci și a proiectului european în ansamblu.

– În momentul de față câte zile sunteți prezent personal în Luxemburg? 
Intenționați să schimbați această situație?

Locuiesc permanent în Luxemburg. Locuiesc în Luxemburg cu familia mea de 
mulți ani și nu intenționez să schimb acest lucru. 
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